
VERSLAG EXTRA RAADSCOMMISSIEVERGADERING ONDERWIJS EN WELZIJN

Datum: 8 maart 2017
Plaats: oude raadzaal
Tijd: 16.30 – 19.00 uur

Aanwezig: de heer M.D. Blom (voorzitter, VVD), de dames S.M. Brouwer (PvdA), P. Brouwer 
(GroenLinks), F.T. Folkerts (GroenLinks), L.H. Venema (Partij voor de Dieren), M.E. Woldhuis (100% 
Groningen), de heren A.J. Wonink (D66), D. Brandenbarg (SP), J. Boter (VVD), A. Sijbolts (Stadspartij), 
R. Bolle (CDA), G.B.H. Brandsema (ChristenUnie), W.B.P.M. Snelting (Student en Stad)
Namens de griffie: mevrouw G. Mulder (commissiegriffier)
Namens het college: de heren P.S. de Rook (D66), R. van der Schaaf (PvdA)
Inspreker: de heren Boonstra (op persoonlijke titel), Janssen (namens roeiverenigingen Gyas, Aegir en De 
Hunze), Kussendrager (namens initiatiefgroep mountainbikeroute), Leertouwer (namens HFC'15)
Verslag: de heer J. Bosma

A. ALGEMEEN DEEL

A.1. Opening en mededelingen
De voorzitter:

 Opent de vergadering om 16.30 uur en heet iedereen hartelijk welkom.

A.2. Vaststelling verslag 1 februari 2017
Het verslag wordt ongewijzigd vastgesteld.

A.3. Vaststelling agenda
De agenda wordt ongewijzigd vastgesteld.

A.4. Afspraken en planning
Wethouder Van der Schaaf:

 Gaf in het raadsvoorstel aan dat er voor het topsportzorgcentrum geen aanvullend 
weerstandsvermogen wordt aangehouden op basis van de executiewaarde en de businesscase. De 
toezegging is daarmee afgehandeld.

A.5. Conformstukken
A.5.a. Vaststelling bestemmingsplan Hoogkerk-Zuid 2016 (raadsvoorstel 16 februari 2017)
Het raadsvoorstel wordt als conformstuk geagendeerd voor de raad van 29 maart 2017.

A.5.b. Verordening tot wijziging van de Huisvestingsverordening 2015 
(raadsvoorstel 16 februari 2017)

Dhr. Brandsema (ChristenUnie):
 Hoort graag een reactie op de voorgestelde wijzigingen van het Platform Cultureel Erfgoed.

Wethouder Van der Schaaf:
 Ziet de voorgestelde wijziging van kan-bepaling in verplichting niet als verbetering.
 Merkt op dat er ook dan wettelijk een hardheidsclausule zal blijven.
 Stelt dat met een kan-bepaling in beginsel ook een handhavingsplicht geldt. De discussie kan alleen 

gaan over het vaststellen van de feiten, niet over het automatisch intrekken na onbruik langer dan een
jaar. De toelichting maakt de bevoegdheid strenger zoals het platform beoogt.

Het raadsvoorstel wordt als conformstuk geagendeerd voor de raad van 29 maart 2017.

A.5.c. Krediet vervangingsinvestering zwembad Kardinge (raadsvoorstel 10 februari 2017)
Het raadsvoorstel wordt als conformstuk geagendeerd voor de raad van 29 maart 2017.
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A.6. Ingekomen stukken
Er zijn geen vragen, opmerkingen of agenderingen.

A.7. Rondvraag
Dhr. Brandenbarg (SP):

 Ziet dat de laatst overgebleven spelotheek in Lewenborg zijn huisvesting verliest.
 Vraagt of het college bereid is de spelotheek te helpen zoeken naar een gratis onderkomen, ook in 

het kader van de motie leegstaande gesubsidieerde accommodaties beter benutten.
Wethouder Van der Schaaf:

 Antwoordt dat de gebiedsmanager stadsdeel Oost in gesprek is met de spelotheek. Het ontbreken van
financiële middelen bemoeilijkt de zoektocht. Het college zal kijken naar leegstaande gesubsidieerde
accommodaties en koppelt eventueel resultaat terug.

B. INHOUDELIJK DEEL 
B.1. Voortgang Meerjarenprogramma Sport en Bewegen (collegebrief 16 februari 2017) +

De Bewegende Stad projecten 2016-2017 (collegebrief 26 januari 2017)
Dhr. Kussendrager (inspreker namens initiatiefgroep mountainbikeroute):

 Deed vorig jaar een voorstel voor een mountainbikeroute in de stad, mede naar aanleiding van het 
provinciale netwerk en de plannen van de gemeente Noordenveld.

 Onderzocht de opties met lokale ondernemers, mountainbikeverenigingen, de Hanzehogeschool, het 
Alfa College en anderen.

 Denkt dat de stad echt een goede route kan gebruiken voor onderwijs, jong en oud. Er is veel vraag.
 Wijst erop dat mountainbikers nu 20 km moeten rijden naar een route in de omgeving.
 Houdt met de voorgestelde route rekening met recreanten en ecologie.

Dhr. Wonink (D66):
 Ziet dat het eerder als lappendeken getypeerde sportbeleid steeds meer samenhang krijgt.
 Wil dat sport voor iedereen is, waarbij diversiteit gestimuleerd en bespreekbaar gemaakt wordt.
 Juicht toe dat de vrijwilligersmakelaar in amper een jaar grote stappen heeft gezet en contact heeft 

met het Alfa College. Kan het college bemiddelen met het UWV? Dat verloopt nog stroef.
 Constateert dat 41% van de Nederlanders in de openbare ruimte sport. Omdenken is nodig opdat de 

openbare ruimte uitnodigt om veilig te sporten.
 Vindt het mooi dat de stad zelf een mountainbikeroute uitwerkt met geweldige energie, 

cofinanciering en afstemming. Het betrekken van ondernemers leidt tot spin-off.
 Ziet dagelijks het succes van bootcamps in het park. 
 Vindt het goed dat de buurt meedenkt en heeft liever draagvlak en eigenaarschap zodat 

voorzieningen gebruikt worden.
 Juicht toe dat schoolpleinen opengesteld worden om in ruimte, rust en veiligheid te sporten.

Dhr. Sijbolts (Stadspartij):
 Is benieuwd naar de reactie van het college op de inspreker.
 Betwijfelt of het succes van de vrijwilligersmakelaar zo groot is. Veel verenigingen hebben nog te 

weinig vrijwilligers. Het zou goed zijn mensen met behoud van uitkering zich in te laten zetten.
 Juicht samenwerking met onderwijs toe, zoals bij beheer en onderhoud van sportpark Esserberg. Zijn

er meer mogelijkheden? Het risico van openstelling is dat er meer beheer en onderhoud nodig is.
 Is blij dat aandacht voor een veilig sportklimaat aansluit op bestaand diversiteitsbeleid en niet 

voortkomt uit grootschalige problematiek.
 Vraagt of de wethouder al wat kan zeggen over de gesprekken met verenigingen over het gelijke 

speelveld.
 Juicht maatwerk, burgerparticipatie en samenwerking met partijen toe zodat in positieve zin een 

lappendeken ontstaat die aansluit bij lokale behoeften.
 Herinnert aan de toezegging te kijken naar mogelijkheden verenigingen meer ijsuren te geven op 

Kardinge. Werkt langere openstelling?
Mw. Folkerts (GroenLinks):

 Vindt het goed dat de gemeente zoveel spreekt over en doet aan sport. Er zijn veel verbindingen met 
verenigingen en scholen. 
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 Is blij dat na een trage start veel projecten bij Bewegende Stad nu op gang komen. Sporten in de 
openbare ruimte is het meest laagdrempelig.

 Mist wel verbinding tussen de verschillende hotspots, zoals het Noorderplantsoen en het jaagpad 
waar veel wordt hardgelopen. Hoe houdt de gemeente rekening met het toenemende aantal 
hardlopers op het fietspad daar?

 Juicht toe dat de stad groene schoolpleinen wil creëren waar gesport kan worden.
Dhr. Boter (VVD):

 Vindt het positief dat sport in de openbare ruimte uitdijt en dat er veel initiatieven zijn.
 Vindt de mountainbikeroute een mooi initiatief en wacht de evaluatie af.
 Stelt dat er al ongelofelijk veel plekken zijn om in het openbaar te sporten.
 Blijft kritisch over openstelling van sportparken in verband met mogelijk toenemend onderhoud.
 Betreurt dat verduurzaming en bezuiniging op sportparken niet terug te zien is op de 

energierekeningen. De temperatuur hoeft dan ook niet verlaagd te worden.
Dhr. Brandenbarg (SP):

 Sluit aan bij de lovende woorden over de toegenomen samenhang.
 Leest dat de vrijwilligersmakelaar van de 1000 vacatures er 44 heeft ingevuld. Hoe waardeert het 

college dat lage percentage? Hoeveel vrijwilligers waren er zonder makelaar aan het werk gegaan?
Mw. Venema (Partij voor de Dieren):

 Hecht aan een veilig sportklimaat en steunt de inzet van het college daarop.
 Ziet uit naar de uitkomsten van gesprekken over het gelijke speelveld.
 Vindt de plannen voor Bewegende Stad goed en duidelijk.
 Is bezorgd dat mountainbiken slecht samengaat met spelende kinderen.

Dhr. Brandsema (ChristenUnie):
 Is positief over het brede palet aan initiatieven en de uitbreiding van de inzet van de 

vrijwilligersmakelaar naar nieuwkomers. Vrijwilligerswerk helpt bij integratie.
 Ziet uit naar de investeringskredieten en de uitkomsten van gesprekken over het gelijke speelveld.
 Informeert hoe het staat met het bewonersinitiatief voor een verkeerstuin op de Ossenmarkt, dat past 

bij de ambities van Schoolplein14.
Mw. Brouwer (PvdA):

 Vindt sport bij uitstek verbindend en ziet uit naar de resultaten van de programmering.
 Juicht toe dat de vrijwilligersmakelaar ook inburgeraars begeleidt naar vrijwilligerswerk. Het 

verbroedert en biedt een mooie basis voor integratie.
 Is blij dat de vervaagde 4Mijl-rtoute bij Hoogkerk definitief ingetekend gaat worden.
 Sluit aan bij de vraag van GroenLinks over aansluiting tussen verschillende projecten waar openbaar

gesport kan worden.
Dhr. Snelting (Student en Stad):

 Is benieuwd naar de evaluatie van cocreatie en of het investeringsfonds zaken mogelijk kan maken.
 Vraagt of al wat te zeggen is over de gesprekken over het gelijke speelveld.
 Vindt het goed juist de minder sportieve burger aan te zetten te sporten in de openbare ruimte.

Mw. Woldhuis (100% Groningen): 
 Sluit aan bij de bijdrage van D66.
 Verbetert de SP dat er niet duizend, maar honderd vacatures waren voor vrijwilligers. Het percentage

stemt dan wel tot tevredenheid.
Dhr. Bolle (CDA):

 Ondersteunt de vele projecten die op stapel staan.
 Stelt dat er weinig nodig is om te hardlopen. Dat kan prima op verlichte fietspaden. Hardlopers 

hebben de gemeente niet nodig om mooie routes te lopen.
Wethouder De Rook:

 Constateert dat de gemeente bezig is de hoge ambities waar te maken.
 Ziet dat er veel behoefte is onder Stadjers om buiten verenigingen om te sporten in de openbare 

ruimte. Het is goed een groot sportpark te maken van de stad. De eerste projecten krijgen gestalte en 
het is goed initiatieven te ondersteunen. Waar het zonder de gemeente kan is dat ook prima.

 Zal kijken of er een beter lijntje te leggen is tussen het UWV en de vrijwilligersmakelaar om mensen
te activeren.
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 Beaamt dat de vrijwilligersmakelaar 44 plaatsingen deed op 100 vacatures in een halfjaar tijd en 
vindt dat substantieel. De gemeente levert zo een kleine bijdrage aan het tekort.

 Heeft geen nulmeting om de inzet van de vrijwilligersmakelaar tegen af te zetten.
 Breidt graag samenwerking met het onderwijs uit. Met het Terra College wordt veel samengewerkt 

in Zuid en op het Suikerunieterrein.
 Informeert clubs die profiteren van het gelijke speelveld en heeft specifiekere aandacht voor clubs 

die juist meer moeten gaan betalen door aan te bieden langs te komen en ingroei-afspraken te maken.
 Legt uit dat de enige oplossing voor meer ijsuren een extra hal is en concludeert na een inventarisatie

dat de investeringen niet opwegen tegen de extra af te nemen uren. 
 Stelt voor terug te komen op de geopperde oplossing van langere openstelling in combinatie met de 

notitie over de Papiermolen. 
 Kan zich voorstellen dat bebording helpt bij het verbinden van verschillende plekken waar in het 

openbaar gesport kan worden en neemt dit mee wanneer volgend jaar financiële ruimte ontstaat.
 Is niet bekend dat sporters plekken niet kunnen vinden. De basketbalvereniging heeft op haar site 

bijvoorbeeld een kaartje met openbare veldjes.
 Antwoordt dat verduurzaming van sporthallen meer doelen dient dan geld besparen en ziet geen 

reden temperatuurverlaging terug te draaien zolang er geen klachten zijn.
 Legt uit dat sporthallen ook energie gebruiken in douches, kantines en buitenruimtes waardoor de 

temperatuurverlaging niet goed terug te zien kan zijn op de rekening.
 Monitort niet of fietsers en hardlopers last van elkaar hebben op het jaagpad en heeft geen signalen 

dat dit problematisch zou zijn.
 Meldt dat het college besloten heeft half april een proef te starten met een verkeerstuin op de 

Ossenmarkt. Verlenging ligt voor de hand wanneer het bevalt.
De collegebrief over de Bewegende Stad wordt op verzoek van D66 als éénminuutinterventie geagendeerd 
voor de raad van 29 maart 2017.

B.2. Locatieonderzoek watersportbaan en roeisport (collegebrief 22 december 2016)
Dhr. Janssen (inspreker namens roeiverenigingen Gyas, Aegir en De Hunze):

 Wijst erop dat de roeisport Groningen veel heeft gebracht, waaronder Olympische medailles. Ruim 
tweeduizend leden sporten wekelijks. Verenigingen zijn maatschappelijk betrokken met roeien voor 
scholen, bedrijven en mensen met een beperking.

 Vreest dat een tweede stalen damwand in het Noord-Willemskanaal roeien bijna onmogelijk maakt 
vanwege de hoge golfslag. Ingenieursbedrijven hebben weinig vertrouwen in een proef met 
golfdempende profielen, waarvoor bij uitrol ook middelen nodig zouden zijn.

 Roept de gemeente op de roeisport te steunen en bij provincie en waterschap te lobbyen.
 Hekelt dat meermaals onvolledige en onjuiste informatie is gedeeld over de aanpak van de 

Zuidelijke Ringweg met het nabijgelegen Gyas. Gemeente en aannemer wijzen naar elkaar.
 Begrijpt niet dat het Rijk het verzoek afwijst om de enige overgebleven nationale roeiwedstrijd de 

Hel van het Noorden een uur eerder te laten beginnen of over twee dagen te spreiden vanwege de 
groei en de veiligheid.

 Vreest dat het verdwijnen van trainingswater, huisvesting en topwedstrijd het einde van de roeisport 
betekent.

Dhr. Honkoop (VVD):
 Verzoekt het college op de inspreker te reageren en begrijpt de onrust.
 Ziet de roeisport onder druk staan. Er is behoefte aan duidelijkheid en meedenken over de opties en 

kosten om de verschillende knelpunten op te lossen en te komen tot bereikbare verenigingen, 
bevaarbaar trainingswater en ruimte voor topwedstrijden.

 Vergelijkt het met de cultuursector, waar gemeente en provincie samen optrekken voor extra 
ondersteuning om gaten op te vullen en ook samen in Den Haag veel gedaan krijgen.

 Vraagt of de stortsteenoever er langs de hele oever komt en of dit met de verenigingen is 
gecommuniceerd.

 Wil weten of een brief van de roeiverenigingen afgelopen najaar met het verzoek om cijfers is 
beantwoord.

 Wil niet stilzwijgend toezien hoe trainingswater en topwedstrijd verdwijnen, maar wil bespreken hoe
de roeisport behouden kan blijven voor topsportstad Groningen. Met brieven kun je niet roeien.
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Dhr. Snelting (Student en Stad):
 Is erg trots op de Groninger roeisport en hecht eraan deze voldoende te faciliteren op amateur- en 

topniveau.
 Ziet bereidheid bij het college, maar concludeert dat verenigingen niet weten waar ze aan toe zijn. 

Communicatie met overheden verloopt moeizaam en is onduidelijk en incompleet.
 Roept de wethouder op aan te dringen op een roeivriendelijke damwand in het Noord-Willemskanaal

of dempende maatregelen. 
 Vindt het onduidelijk hoe serieus de optie van een stortsteenoever is en in hoeverre de resultaten van 

tests worden meegenomen.
 Hekelt de onduidelijkheid over hoe lang het botenhuis van Gyas onbereikbaar is. Vrijwilligers 

kunnen geen wedstrijden plannen en leveranciers kunnen er niet bij.
 Verzoekt de wethouder een aanspreekpunt met doorzettingsmacht aan te wijzen.
 Ziet graag dat de wethouder bij Rijkswaterstaat lobbyt voor de Hel van het Noorden.

Mw. Woldhuis (100% Groningen):
 Mist commitment bij provincie, Rijkswaterstaat en gemeente voor de roeisport en de verenigingen.
 Sluit aan bij Student en Stad wat betreft Gyas en de Hel van het Noorden.
 Roept op de roeisport geen sluitstuk te laten zijn van infrastructurele herinrichting.
 Looft de inspanningen van de wethouder, maar zou een resultaat nog meer waarderen. Het is 

belangrijk de daad bij het woord te voegen. Het terugkoppelen van gesprekken is inhoudsloos.
Dhr. Wonink (D66):

 Constateert twee verschillende werkelijkheden in de memo van het college en het verhaal van de 
roeiverenigingen, die vrezen voor het voortbestaan van hun sport. Zij missen daadkracht, flexibiliteit
en een aanspreekpunt, terwijl de wethouder stelt hard mee te denken en werken.

 Wijst erop dat de zoektocht naar een geschikte locatie in volle gang is en vindt het doorgaans 
verstandiger een broedende kip niet te storen.

 Erkent de grote waarde die de roeisport al jaren heeft voor het DNA van de studenten- en sportstad 
Groningen.

 Vertrouwt erop dat de wethouder zijn stinkende best blijft doen voor de roeisport. Een oplossing is 
alleen mogelijk door samen op te trekken en de twee werkelijkheden een te laten worden.

 Waakt voor het wekken van valse verwachtingen door zekerheid te eisen zonder dat de cijfers, de 
kosten en de dekking bekend zijn.

 Steunt de oproep om gemeente en provincie elkaar te laten versterken, net als bij cultuur.
 Wijst erop dat Haren en Tynaarlo ook gesprekspartners zijn bij het Noord-Willemskanaal. 

Dhr. Brandenbarg (SP):
 Ziet alle reden om extra aandacht te geven aan de roeisport.
 Valt het op dat de gemeente rept over ‘kijken of’, terwijl die tijd voorbij is. Actie is nodig.
 Vraagt een toezegging echte medewerking op ingewikkelde dossiers te verlenen en de raad op de 

hoogte te houden van concrete stappen.
Mw. Brouwer (PvdA):

 Vindt het zorgelijk dat de roeisport in Groningen in gevaar is. Roeien hoort bij Groningen. Hoe heeft
het zo ver kunnen komen en wat gaat het college eraan doen om de roeisport te behouden?

 Ziet dat de roeiverenigingen hulp nodig hebben op te komen voor hun belangen bij de provincie en 
het waterschap wat betreft het Noord-Willemskanaal. Roeiverenigingen vragen weinig, wanneer ze 
wat vragen dan verdient dat serieuze medewerking.

 Vraagt of het college actiever wil helpen om de alternatieven en kosten boven water te krijgen.
 Vindt dat Gyas bereikbaar moet zijn voor leden, leveranciers en boten. Is de gemeente bereid naast 

Gyas te gaan staan om betere communicatie te bereiken bij de aannemerscombinatie Herepoort?
 Begrijpt niet waarom Rijkswaterstaat de vergunning voor de Hel van het Noorden heeft uitgebreid 

naar een tijdstip waarop het nog donker is. Wil de gemeente Aegir bijstaan?
Dhr. Sijbolts (Stadspartij):

 Is een warm pleitbezorger voor goede en voldoende faciliteiten en pleitte eerder al vergeefs voor 
vervanging van de wedstrijdbaan in Meerstad.

 Vindt de problemen een smet op het sportbeleid, dat verder goed op koers ligt.
 Is het eens met alle bespreekpunten. Het is belangrijk om de ambities voor topsport waar te maken.
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 Gaat ervan uit dat de afspraken over compensatie van overlast door de aanpak van de Zuidelijke 
Ringweg ook voor Gyas gelden. Nu lijkt die vereniging vergeten.

Dhr. Brandsema (ChristenUnie):
 Hecht groot belang aan de roeiverenigingen voor het sportklimaat in Groningen.
 Wil dat de gemeente kijkt naar mogelijkheden zich in te zetten voor het oplossen van knelpunten.
 Is benieuwd hoe het college op de inspreker reageert.

Mw. Venema (Partij voor de Dieren):
 Onderschrijft de bespreekpunten en is voor voldoende faciliteiten, mits ze de natuur niet verstoren.
 Pleit voor een roei- en reevriendelijke wand van het Noord-Willemskanaal. Veel reeën verdrinken.

Dhr. Bolle (CDA):
 Vindt het geluid van de clubs te genuanceerd om de broedende kip niet te storen.
 Stemt in met alle bespreekpunten.
 Had verwacht dat het college zich flink in zou spannen voor de roeisport na het verdwijnen van de 

baan en hoopt dat dit nog steeds zo is.
 Vraagt of er andere oplossingen zijn wanneer blijkt dat demping van golfslag onvoldoende mogelijk 

is. Kan op sommige plaatsen gekozen worden voor een andere wand? In welke fase zit het proces?
 Vindt de vragen van de roeisport niet onredelijk en roept op in de meedenkstand te gaan.

Mw. Folkerts (GroenLinks):
 Sluit aan bij voorgaande sprekers, met name Partij voor de Dieren.
 Kent het college niet anders dan dat het goed contact houdt met verenigingen en andere overheden 

en is daarom verbaasd dat het hier mis lijkt te zijn gegaan. Wat is er precies gebeurd?
Wethouder De Rook:

 Deelde vorig voorjaar al de zorgen over de damwand en besprak de problematiek met de provincie 
tijdens een werkbezoek. De gemeente vroeg ook de afgelopen maanden meermaals aandacht voor de
belangen van de roeiers, bestuurlijk en ambtelijk.

 Wijst erop dat de gemeente geen formele positie heeft als het gaat om de damwand. Uiteindelijk 
maakt de provincie de afwegingen en neemt ze beslissingen.

 Meldt dat de proefopstellingen nog lopen waarna evaluerende gesprekken zouden volgen. In de 
tussentijd zijn de publiciteit en de agendering er gekomen, wat het proces doorbrak.

 Had in december en januari nog contact met de roeiverenigingen en had graag een signaal gekregen 
over de bereikbaarheid van Gyas en de Hel van het Noorden voor de bespreekpunten en publicatie. 
Het college had dan eerder in kunnen grijpen.

 Lobbyt net als bij de cultuursector ook voor sport zonder miljoenen uit te trekken. Het college gaat 
graag aan de slag met een lobby voor de roeisport in Den Haag, ook wat betreft de Hel van het 
Noorden. Uiteindelijk gaat Rijkswaterstaat over de vergunning.

 Verwacht dat aanpassingen aan de kades richting de 2 miljoen euro kosten en kan dergelijke 
bedragen niet betalen. Er moeten niet te hoge verwachtingen worden gewekt wat betreft middelen, 
de inzet om te helpen is er absoluut.

 Maakte in de zomer afspraken met de roeiverenigingen vanuit de constatering dat de roeisport vaak 
aan het kortste eind trok doordat andere belangen zwaarder wogen, zoals bij Meerstad waar de bouw 
van zesduizend huizen de doorslag gaf voor de raad. Nu lijkt dat bij de kades weer te gebeuren.

 Werkt met de roeisport aan een agenda met specifieke maatregelen om met kleine ingrepen te 
helpen, zoals paden voor coaches, beheersmaatregelen en dergelijke. Uitvoering krijgt spoed.

 Weigerde een verzoek om 0,5 miljoen euro bij te dragen aan een oplossing voor het Noord-
Willemskanaal. 

 Antwoordt dat het aan de provincie is cijfers te verstrekken over het Noord-Willemskanaal en wil 
nagaan of en hoe de brief van afgelopen najaar is beantwoord. 

 Kan beter inzichtelijk maken wie waarvoor gebeld kan worden, maar kan niet één aanspreekpunt 
voor de Zuidelijke Ringweg en het sportbeleid aanwijzen.

 Geeft toe dat de gemeente te laat reageerde op de capaciteitsproblemen van Gyas vanwege 
ondercapaciteit van het loket Bouwen en wonen. Dit wordt met spoed opgepakt.

 Zal zich inspannen de aannemerscombinatie meer inzicht te laten geven in de gegarandeerde 
bereikbaarheid van Gyas de komende periode.

 Zal nagaan in welke fase het proces van proefopstellingen voor de damwand zit en of de 
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stortsteenoever langs de hele oever gepland zou staan. De provincie beschikt over dergelijke 
informatie.

De collegebrief wordt op verzoek van VVD en Student en Stad als discussiestuk geagendeerd voor de raad 
van 29 maart 2017.

B.3. Ontwikkelingen rondom kunstgrasvelden (collegebrief 10 februari 2017)
Dhr. Leertouwer (inspreker namens HFC'15):

 Overlegt namens een van de grootste sportverenigingen al ruime tijd over een nieuw kunstgrasveld.
 Meldt dat de onrust onder ouders en leden groot is. Elk jeugdteam heeft ouders die hun kinderen 

onder de elf jaar niet meer op kunstgras laten spelen. Anderen pleiten voor een verbod.
 Probeert de jeugd op natuurgras in te plannen, maar lukt dat niet altijd vanwege de capaciteit. 
 Ziet liever een andere infill. Het is geen toeval dat alleen rubbergranulaat onderzocht is, omdat het 

chemisch afval betreft. Voor het natuurproduct kurk is geen aanleiding te twijfelen aan de veiligheid,
in Zeist (KNVB) en Amsterdam is het al in gebruik.

 Valt het op dat valdempingstegels wel aan de consumentennorm moeten voldoen en kunstgraskorrels
niet. Deze overweging is juridisch, terwijl het om gezondheid van jonge kinderen gaat.

 Wijst op de overschrijding van de maximaal toelaatbare concentratie in oppervlaktewater.
 Verzoekt dringend een keus te maken voor een duurzaam en toekomstbestendig product.

Dhr. Boonstra (inspreker op persoonlijke titel):
 Is lid van de Facebookgroep van terecht verontruste ouders Kom van dat gras af.
 Stelt dat de veiligheid van kinderen op dit moment onduidelijk is, ook al beweert de brief anders.
 Wijst erop dat kinderen niet voor zichzelf op kunnen komen. Hun rechten verdienen bescherming.
 Meldt dat de vermalen afvalbanden bewezen veel gevaarlijke en mogelijk kankerverwekkende 

stoffen bevatten.
 Legt uit dat rubbergranulaat ook slecht is voor het milieu. Sweco adviseert daarom te kiezen voor 

duurzame alternatieven. De collegebrief laat dit onvermeld.
 Vraagt de gezondheid van kinderen serieus te nemen en met een plan te komen om velden te 

vervangen met de wel degelijk beschikbare alternatieven. De KNVB gebruikt ze al.
Mw. Venema (Partij voor de Dieren):

 Deelt de zorgen van de insprekers en vroeg hier al eerder aandacht voor.
 Hoort in een Zembla-uitzending onderzoekers uit de adviesraad van het RIVM zich verbaasd uitlaten

over de stelligheid van het rapport. Zij laten hun eigen kinderen niet op rubbergranulaat spelen.
 Wijst op VU-onderzoek waarin bleek dat rubbergranulaat goed in water oplosbaar is. De 

milieuschade is groot. Embryo’s van zebravissen stierven en levende vissen werden ziek.
 Verbaast zich dat het RIVM een link tussen zebravissen en mensen ontkent, maar in andere 

onderzoeken wel die link legt.
 Roept op uit voorzorg te kiezen voor alternatieven, zoals de gemeente Amsterdam doet. Ook is het 

raadzaam zelf onderzoek te doen of nader onderzoek af te wachten.
Dhr. Bolle (CDA):

 Vindt het als leek lastig te beoordelen wanneer onderzoeken elkaar tegenspreken.
 Ziet dat het college blijft investeren in rubbergranulaat, maar clubs de ruimte biedt te wachten met 

investeringen.
 Draait de volgorde graag om door niet te investeren in rubbergranulaat, tenzij clubs daarom vragen.
 Wijst erop dat de infill voor speelgoed te onveilig is. Kinderen spelen ook met de korrels op het veld.
 Pleit ervoor de consumentennorm voor rubbergranulaat te hanteren voor velden waar kinderen 

voetballen of om alternatieven te eisen. Bij twijfel geldt niet inhalen.
Dhr. Sijbolts (Stadspartij):

 Vindt de maatschappelijke discussie en de ongerustheid van ouders terecht.
 Ziet onderzoeken elkaar tegenspreken. Feit is dat er ouders zijn die hun kinderen niet meer op 

kunstgrasvelden laten spelen. Sommige clubs kunnen geen jeugdelftallen meer op de been krijgen.
 Vindt het weinig vertrouwen wekken dat ECHA aanraadt te douchen na spelen op kunstgras.
 Mist onderzoek naar gevolgen voor kinderen onder de zes jaar.
 Ziet graag toepassing van de consumentennorm, opdat fabrikanten het aandeel vervuilende stoffen 

omlaag brengen.
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 Wijst erop dat Den Haag en Amsterdam uit voorzorg de velden met rubbergranulaat gaan vervangen.
 Verwacht dat de risico’s van kurk bekend zijn wanneer de KNVB en Amsterdam het al gebruiken.
 Vindt het tegenstrijdig dat het college rubbergranulaat veilig acht, maar clubs ruimte geeft om 

investeringen uit te stellen.
 Sluit aan bij het voorstel van het CDA om het precies om te draaien.
 Pleit voor het hanteren van de consumentennorm als eerste stap in de goede richting.
 Wil een certificaat eisen van leveranciers met een overzicht van stoffen.
 Vraagt of het college zelf onderzoek wil doen naar alternatieven.
 Is benieuwd naar de milieueffecten.

Dhr. Brandenbarg (SP):
 Vindt het lastig als leek de risico’s in te schatten. Het RIVM geeft aan dat de gezondheidsrisico’s 

verwaarloosbaar zijn, maar er is veel bezorgdheid bij ouders en er zijn nadelige effecten voor het 
milieu. Tegelijk is weinig bekend over de alternatieven.

 Lijkt het wenselijk de investeringen uit te stellen of te kiezen voor het voorstel van het CDA.
 Stelt dat Groninger kennisinstellingen voorop zouden kunnen lopen in onderzoek.
 Noemt het hanteren van de consumentennorm en het eisen van een keuringsrapport goede stappen.

Dhr. Brandsema (ChristenUnie):
 Stelt voor de informatieavond van de GGD te herhalen voor bezorgde ouders en sportverenigingen 

om onderzoeken te duiden en in te gaan op de argumenten van de insprekers.
 Lijkt het goed de ontwikkelingen op de lange termijn te blijven volgen. Zo zijn de milieueffecten van

bijvoorbeeld zink op lange termijn onvoldoende bekend.
 Steunt het voorstel van het CDA om de volgorde om te draaien en in principe uit te stellen.

Mw. Woldhuis (100% Groningen):
 Vraagt zich af of de raad moet stellen dat het veilig is voor kinderen om op rubbergranulaat te 

spelen, terwijl onderzoeken elkaar tegenspreken en er veel twijfels zijn over gevaren.
 Heeft begrip voor de flinke onrust bij clubs en ouders. Het gaat om de gezondheid van kinderen.
 Ziet het RIVM ook niet in twijfel trekken dat rubbergranulaat giftige stoffen bevat. Chemisch afval 

wordt ook niet gebruikt in speelgoed of matrassen, waarom dan wel op velden?
 Vindt dat de gemeente haar regierol volledig laat liggen door de verantwoordelijkheid bij clubs te 

leggen en zelf door te gaan op de ingeslagen weg.
 Wijst erop dat niemand wat heeft aan onbespeelde kunstgrasvelden.
 Roept op het voorbeeld van Amsterdam te volgen door geen nieuwe velden met rubbergranulaat aan 

te leggen en bestaande na afschrijving te vervangen.
 Vindt het ontbreken van onderzoeken naar alternatieven geen reden rubbergranulaat te houden.
 Wil weten of clubs ook opdraaien voor de negatieve gevolgen wanneer ze nu akkoord gaan met 

rubbergranulaat terwijl het later alsnog niet goed blijkt te zijn.
Mw. Folkerts (GroenLinks):

 Wil geen paniekvoetbal spelen, het gaat duidelijk niet om levensbedreigende situaties.
 Vraagt zich wel af wat de veiligste optie is om in te investeren. Rubbergranulaat is dat niet met 

zekerheid. Toch stelt de gemeentelijke toxicoloog dat kurk mogelijk nog gevaarlijker is.
 Verzoekt het college voor de zomerstop, wanneer velden vervangen zullen worden, meer informatie 

aan te leveren over de milieueffecten, die nu summier benoemd worden.
Dhr. Honkoop (VVD):

 Begrijpt de angst naar aanleiding van de uitzending van Zembla over een keeper met leukemie.
 Concludeert dat uit RIVM-onderzoek blijkt dat de vrijkomende stoffen geen gevaar opleveren voor 

de gezondheid. De risico’s zijn verwaarloosbaar.
 Wijst op onderzoek in de VS, waar geen stijgingen te zien zijn in aantallen kankerpatiënten in de 

buurt van rubbergranulaatvelden. Ook is er geen stijging sinds rubbergranulaat in omloop kwam.
 Leest dat de GGD waarschuwt voor de mogelijke gezondheidsrisico’s van kurk.
 Steunt de lijn van het college vooralsnog geen andere infill toe te passen.

Dhr. Snelting (Student en Stad):
 Kan zich de ongerustheid voorstellen. De berichtgeving is tegenstrijdig.
 Weet niet of de keus voor een andere infill beter zal zijn.
 Hecht aan keuzevrijheid voor verenigingen om budget te reserveren en af te wachten.
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 Hoort graag of dat uitstel niet tot problemen leidt.
Mw. Brouwer (PvdA):

 Begrijpt dat de Zembla-uitzending veel stof deed opwaaien. De onderzoeken lijken elkaar nu tegen 
te spreken.

 Ziet dat over alternatieven als kurk ook veel onduidelijk is, het is niet per se beter.
 Steunt de lijn van het college om wel velden te vervangen en aan te leggen, omdat er ook een 

capaciteitsprobleem is. Verenigingen zijn mondig genoeg om hun keuzes te maken.
 Roept het college wel op open te blijven staan voor alternatieve mogelijkheden in de toekomst.
 Sluit aan bij de ChristenUnie wat betreft goede communicatie over de korrels en de alternatieven.

Dhr. Wonink (D66):
 Vindt de risico’s aanvaardbaar klein.
 Gunt alle geïnteresseerde inwoners hetzelfde onderhoud met de GGD als de raad onlangs had.
 Vindt de suggestie van CDA om het om te draaien en clubs expliciet te laten kiezen voor 

rubbergranulaat een interessante.
Wethouder De Rook:

 Vindt het heel begrijpelijk dat de berichtgeving de afgelopen vier maanden tot grote onrust heeft 
geleid. Het laatste wat ouders willen is hun kinderen met gezondheidsrisico’s confronteren.

 Ging snel aan de slag om te kijken wat er klopt van de Zembla-uitzending en wat eraan te doen zou 
zijn. Het is meteen geagendeerd in VNG-verband. Een week later is het onderzoek aangekondigd.

 Ziet dat de begrijpelijke onrust soms feiten in de weg kunnen gaan staan en probeert daarom clubs zo
veel, goed en vaak mogelijk te informeren.

 Weet een stuk meer over infill dan vier maanden geleden door de onderzoeken, contacten binnen de 
VNG en met leveranciers.

 Hecht aan de conclusie van het RIVM dat de risico’s verwaarloosbaar zijn. De gemeente volgt altijd 
het RIVM als het gaat om normering, het college ziet geen aanleiding daarvan af te wijken.

 Ziet geen aanleiding om investeringen en vervangingen in rubbervelden achterwege te laten. 
Maatschappelijk verkeer is nooit geheel risicoloos, zo is er overal fijnstof. Er zijn andere sporten die 
meer gezondheidsrisico’s meebrengen dan sporten op kunstgras.

 Wijst erop dat een aantal infills weliswaar door de KNVB is geaccordeerd, maar alleen op 
spelkwaliteit, niet op gezondheids- en milieuaspecten. 

 Hoort dat kurk bij warmte mogelijk fijnstof kan doen ontstaan, ook kunnen schimmels voorkomen. 
Rubbergranulaat is de infill waarnaar het meeste onderzoek is gedaan. Daarnaast is kurk vele malen 
duurder.

 Draait met Velocitas een proef met de nieuwe infill ProMax, gemaakt van dezelfde stof als het 
kunstgras zelf. Wanneer het werkt volgt mogelijk uitbreiding.

 Stopt niet met het nadenken over alternatieven.
 Verwacht dat het RIVM mogelijk gaat bepalen dat rubbergranulaat onder de consumentennorm moet

vallen, dan moet de gemeente een infill hebben die daaraan voldoet.
 Beaamt dat het een ingewikkelde keus is wat dit jaar met vervanging en uitbreiding gedaan moet 

worden. Rubber is niet het meest ideaal voor het milieu.
 Verwacht dat de zoektocht naar alternatieven door leveranciers de prijzen en beschikbaarheid van 

alternatieven ten goede zal komen.
 Wil elk jaar beoordelen wat op dat moment het beste alternatief is. 
 Is ervan overtuigd dat rubbergranulaat wel veilig is en kiest daarom vooralsnog door te gaan met 

uitbreiding en vervanging. Gezien de onrust staat het clubs vrij om investeringen uit te stellen, 
budgetten blijven dan gereserveerd voor het jaar erop.

 Vindt het logisch vanuit de overtuiging dat het veilig is de keuze niet om te draaien, zoals het CDA 
voorstelt. Er is ook een groot capaciteitsprobleem en vaak lopen gesprekken over broodnodige 
investeringen al jarenlang.

 Licht toe dat een club zelf de meerkosten moet betalen van een eventueel alternatief als kurk. 
Daarnaast is het de vraag of het voor komende zomer geregeld kan worden.

 Zal clubs niet verantwoordelijk stellen in het theoretische scenario dat rubbergranulaat alsnog 
afgekeurd zou worden, dat is dan een gesprek met het RIVM en het ministerie.

 Wijst erop dat het aanleggen van een nieuw veld wel voor een periode van tien jaar geldt. De keus nu

Verslag vergadering extra raadscommissie Onderwijs en Welzijn d.d. 8 maart 2017 9



aan te leggen of een jaar wachten aan te vragen, is aan de clubs. 
 Is bezig met het organiseren van een informatieavond voor clubs, zoals de ChristenUnie verzocht.

De collegebrief wordt op verzoek van het CDA als éénminuutinterventie geagendeerd voor de raad van 
29 maart 2017.

De voorzitter sluit de vergadering onder dankzegging om 19.00 uur.
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